
Poziv u etnju mogu im lokacijamaš ć  
novog gradskog pro ista a fekalnihč č  
voda

Tu zaista nešto smrdi

Angažman  Zelene  Istre  i  Udruge 
Za  Sisplac  u slučaju  novog grad-
skog pročistača otpadnih voda teme-
lji se na uvjerenju da građani imaju 
pravo sudjelovati u odlučivanju o pi-
tanjima koja će direktno utjecati na 
kvalitetu njihovog života te da postu-
pak odlučivanja o tim pitanjima mo-
ra biti transparentan. 
Kad je u pitanju planiranje kanali-
zacijskog sustava i uređaja za pro-
čišćavanje otpadnih voda grada Pule, 
ne može se govoriti o transparent-
nosti. U proteklih 15 godina, koliko 
se planira sustav i za vrijeme kojih 
je izrađeno više od 10 različitih stu-

dija, sve na teret nas, poreznih obve-
znika, nije održana niti jedna javna 
rasprava o mogućim lokacijama za 
gradski pročistač. Sada se stvar pred-
stavlja kao urgentna, bez mogućnosti 
rasprave o alternativama, i, prema 
ustaljenom receptu, za vlastitu ne-
odgovornost i kašnjenje Grad Pula 
će optužiti građane koji zahtijevaju 
potpunu i istinitu informaciju. 
Postoji mnogo elemenata koji upu-
ćuju na, u najmanju ruku, pogreške 
u planiranju sustava odvodnje i pro-
čišćavanja. Evo samo posljednjih: u 
Narodnim novinama je u rujnu 2011. 
godine  objavljen  poziv  za  izradu 
idejnog varijantnog rješenja i idej-
nog projekta za lokacijsku dozvolu 

uređaja  za  pročišćavanje  otpadnih 
voda Valkane – II. stupanj pročišća-
vanja. U odgovoru Hrvatskih voda 
na upit Zelene Istre, nadležna vodi-

Mnogo je gre aka i  sumnjiš  
u regularnost cijelog postu-
pka kao i u odabranu loka-
ciju pro ista a i tehnologiju.č č  
Stoga je postupak odlu iva-č
nja  o  izgradnji  pro ista ač č  
nu no  staviti  pod  reflektorž  
javnosti i tra iti  odgovornož  
pona anje  nadle nih,  priješ ž  
svega u odgovaranju na lo-
gi na pitanja javnosti.č



teljica Fani Bojanić priznaje da je 
navedeni natječaj protivan važećoj 
prostorno-planskoj dokumentaciji i 
stoga  obustavljen.  Zašto  je  onda 
uopće pokrenut? Zanimljivo je i da 
je natječaj objavljen za pročistač II. 
stupnja pročišćavanja, premda Grad 
Pula javnost uvjerava da bi  se na 
Valkanama gradio III. stupanj, kom-
paktniji i primjereniji, kažu, za loka-
ciju u šumi Lungomare. Zašto onda 
u  pozivu  nije  stajao  III.  stupanj? 
Zatim imamo slučaj  obustavljanja 
izgradnje  kolektora  na  rivi  zbog 
sumnje u ispravnost procedure. Tu 
su i sumnje u ispravnost odluke o 
gradnji pročistača III. stupnja MBR 
tehnologije.  Tako  u  mnogim izja-
vama i studijama nalazimo tvrdnje 
"da u većini slučajeva, takav visok 
stupanj obrade otpadnih voda nije 
potreban s gledišta zaštite voda, a 
niti opravdan s ekonomskog stano-
višta jer zahtijeva velika investicij-
ska i operativna ulaganja" ili "mem-
branski bioreaktor (MBR) je relati-
vno nova tehnologija pročišćavanja 
otpadnih voda... Prva ovakva postro-
jenja velikog kapaciteta su puštena 
u rad tek tijekom posljednjih neko-
liko  godina.  Kratki  vijek  trajanja 
opreme,  koji  garantiraju  snabdje-
vači, još uvijek nije potvrđen i na-
laže zamjenu membrana svakih 5 - 
8 godina. To znači da će biti neopho-
dna obimna  reinvestiranja  u  krat-
kim vremenskim intervalima. Nedo-
staci u vezi MBR procesa se odno-
se na troškove i pouzdanost u nači-
nu  rada.  Visoki  kapitalni  troškovi 
zbog skupih membranskih jedinica 
i  utroška energije  zbog potrebnog 
gradijenta pritiska je ono što odli-
kuje ovaj sistem."

Mnogo je grešaka i sumnji u regu-
larnost cijelog postupka kao i u oda-
branu lokaciju pročistača i tehnolo-
giju. Stoga je postupak odlučivanja 
o izgradnji pročistača nužno staviti 
pod reflektor javnosti i tražiti odgo-
vorno ponašanje nadležnih, prije sve-
ga u odgovaranju na logična pita-
nja javnosti.

Sudjelovanje  javnosti  mora  biti 
pošteno i primjereno, a stav gra-
đana ne smije se zanemarivati

Polemike oko lokacija novog grad-
skog pročistača otpadnih voda nisu 
neutemeljene. Zbog neodgovornosti 
Grada Pule u planiranju kanalizaci-
jskog sustava i pročistača u protek-
lih 15 godina, danas nije preostalo 
mnogo lokacija na kojima bi se mo-
gao graditi uređaj za pročišćavanje 
fekalnih voda (ostale moguće loka-
cije izvan grada, daleko prikladnije 
za jedno takvo postrojenje, zahtije-
vale bi nove investicije): radi se o lo-
kaciji usred šume Lungomare i lo-
kaciji  u  iscrpljenom  kamenolomu 
Max u industrijskoj zoni grada po-
red cementare, lokaciji koja prema 
zakonu mora bit sanirana. 
Budući da veliki broj građana Pule 
nema pravu informaciju ni predo-
džbu o veličini pročistača koji se želi 
zauvijek instalirati  u šumi Lungo-

mare i nikada nije bio odnosno nije 
vidio devastiranu lokaciju zatvore-
nog kamenoloma Max, koji se na-
lazi na samo 400-tinjak metara od 
šetnice Lungomare, pozivamo gra-
đane  da  nam se  pridruže  u  šetnji 
koju organiziramo na relaciji izme-
đu dvije moguće lokacije za proči-
stač. Na taj način će sami moći stvo-
riti dojam  o  mogućim  utjecajima 
izgradnje pročistača na konkretnim 
lokacijama. 
Šetnje građana lokacijama planira-
nih zahvata koji izazivaju polemike 
u javnosti sasvim su uobičajene u 
zemljama  razvijene  demokracije. 
Jedina je razlika što ih tamo orga-
niziraju tijela javne uprave kojima 
je stalo do mišljenja građana prije 
nego li donesu neku važnu odluku. 
Grad Pula javne rasprave u sklopu 
zakonskih procedura za donošenje 
prostornih planova svodi uvijek sa-
mo na obmanu. Tako je i u slučaju 
Urbanističkog plana uređenja "Lungo-
mare". U prosincu 2011. je objav-
ljena takozvana "javna rasprava" u 
kojoj se traži da se građani izjasne 
o lokaciji pročistača. (ishod sudje-
lovanja javnosti se, naravno, zane-
mario). Samo nekoliko mjeseci prije 
toga, u rujnu, objavljen je natječaj 
u kojem je lokacija pročistača već 
definirana u šumi Lungomare – lo-
kacija koja nije utvrđena prostorno-

etnje  gra ana  lokacijamaŠ đ  
planiranih zahvata koji izazi-
vaju polemike u javnosti sa-
svim su  uobi ajene u  zem-č
ljama razvijene demokracije. 
Jedina je razlika to ih tamoš  
organiziraju  tijela  javne  up-
rave kojima je stalo do mi -š
ljenja  gra ana  prije  nego  liđ  
donesu neku va nu odluku.ž

etnju planiramo uŠ  
subotu 17. o ujkaž  
2012. godine s po-
laskom iz Gortano-

ve uvale ( etnica Lungomareš  
uz more, pored spomenika) 
u 15:30 sati.  Najprije bismo 
obi li lokaciju postoje eg pro-š ć
ista ač č  u umi Lungomare iš  

pokazali sudionicima gabarite 
novog postrojenja koje pred-
la ež  Grad, a zatim bismo im 
pokazali kamenolom Max ko-
ji je udaljen 10-ak minuta ho-
da. Budu i da je etnja pred-ć š
vi ena umskim stazama, sa-đ š
vjetujemo sportsku obu u.ć



planskom dokumentacijom (GUP-
om ni UPU-om). To znači da se i ja-
vne rasprave u postupku donošenja 
tih planova unaprijed planiraju kao 
farsa. Nužno je obavijestiti građane 
o mogućim posljedicama krivih od-
luka odnosno odluka koje mogu imati 
trajne negativne posljedice za bu-
dućnost grada. Stoga smo organizi-
rali šetnju mogućim lokacijama ure-
đaja za pročišćavanja tijekom koje 
ćemo odgovarati i na ostale pitanja 
koja interesiraju građane. 
Šetnju planiramo u subotu 17. ožu-
jka 2012. godine s polaskom iz Gor-

tanove uvale (šetnica Lungomare uz 
more,  pored  spomenika)  u  15:30 
sati. Najprije bismo obišli lokaciju 
postojećeg pročistača u šumi Lungo-
mare i pokazali sudionicima gaba-
rite novog postrojenja koje predla-
že Grad, a zatim bismo im pokazali 
kamenolom Max koji je udaljen 10-
ak minuta hoda. Budući da je šet-
nja  predviđena  šumskim stazama, 
savjetujemo sportsku obuću.
Umjesto slušanja jalovih i neosno-
vanih pravdanja predstavnika Grada, 
pozivamo građane da se sami uvje-
re u ispravnost odluke o gradnji pro-

čistača u  najomiljenijoj  gradskoj 
šumi i jedinoj preostaloj slobodnoj 
javnoj rekreacijskoj površini uz mo-
re na 40 kilometra pulske obale. Za 
sve  ostale  Grad  Pula planira  neki 
oblik komercijalnog iskorištavanja, 
koncesije i sl. Ovo nam je jedinstve-
na prilika da iz jedine zone nami-
jenjene slobodnom korištenju gra-
đana konačno izmjestimo postroje-
nje za obradu fekalnih voda. 

Šetnju organiziraju Udruga Za Sis-
plac i Zelena Istra.

Predavanje Zelene Istre u Hrvatskom 
in enjerskom savezu o glavnim nedostacimaž  
postupka procjene utjecaja na okoliš
U organizaciji Hrvatskog društva ke-
mijskih inženjera i tehnologa i ča-
sopisa "Kemija u industriji", pred-
sjednica Zelene Istre Dušica Radoj-
čić održala je 29. veljače 2012. go-
dine u Zagrebu predavanje pod na-
slovom "Procjena utjecaja na oko-
liš:  perspektiva javnosti  i  primjeri 
bolje europske prakse". Pred 60-ak 
sudionika, stručnjaka, predstavnika 
akademske zajednice, Ministarstva 
zaštite okoliša i prirode i izrađiva-
ča studija utjecaja na okoliš, Radoj-
čić je govorila o formalnom zado-
voljavanju propisa koji nalažu uklju-
čivanje javnosti u odlučivanje o oko-
lišnim pitanjima umjesto smislenog 
participativnog procesa.

Navela je neke od glavnih nedosta-
taka propisanog postupka procjene 
utjecaja na okoliš iz perspektive po-
gođene javnosti: nedostupnost infor-
macija, financijsku vezu između inve-
stitora i izrađivača studije, način oda-
bira i postupak ocjenjivanja člano-
va povjerenstva za procjenu studi-
ja, prekratke rokove za sudjelova-
nje, sporo usklađivanje s trendovi-
ma i dobrom svjetskom praksom u 
procjeni utjecaja, nedorečenost pro-
pisa, nespremnost tijela nadležnih za 
provedbu postupka na suradnju. Na 
primjerima u nas nepoznate, a u svi-
jetu uhodane dobre prakse u postup-
cima PUO ilustrirala je moguće prav-
ce unapređenja domaće prakse. Go-

vorila je i o instrumentaliziranju zna-
nja u studijama utjecaja na okoliš, 
gdje se umjesto objektivne procje-
ne često događa pravdanje projeka-
ta. Poseban naglasak stavila je na 
primjer dobre prakse aktivnog dopri-
nosa članova znanstvene i akadem-
ske zajednice objektivnoj procjeni 
utjecaja na okoliš.
S obzirom na predstavnike izrađiva-
ča studija utjecaja na okoliš u pub-
lici, diskusija je nakon predavanja bi-
la vrlo živa, ali i korisna zbog identi-
fikacije osnovnih problema i smjer-
nica za izmjene propisa koji reguli-
raju područje procjene utjecaja na 
okoliš  radi  postizanje  njene  veće 
učinkovitosti.

Najava seminara o pravnim instrumentima za 
za titu prirodnih resursaš

Zelena akcija u suradnji s Pravnim 
fakultetom  u  Zagrebu  i  Zelenom Istrom, a u sklopu projekta "SURE 

NARE - Održivo korištenje obnov-
ljivim prirodnim resursima" koji fi-
nancira Europska komisija, organi-
zira seminar o pravnim instrumen-
tima za zaštitu prirodnih resursa koji 
će se održati od 29. do 30. ožujka 
2012. u prostorijama Zelene akcije 
u Zagrebu. 



Cilj seminara je ojačati kapacitete 
nevladinih udruga koje se bave pri-
rodnim resursima da mogu sami ili 
uz pravnu pomoć koristiti osnovne 
pravne instrumente za zaštitu priro-
dnih resursa i okoliša. Sudionici se-
minara će se u dva dana upoznati s 

osnovnim pravnim instrumentima za 
zaštitu okoliša od zahtjeva za infor-
macijom od tijela javne vlasti do eko-
loške tužbe, žalbe na rješenje o pri-
hvatljivosti studije utjecaja na oko-
liš i slično. Sudionici će se na semi-
naru upoznati i s pravnim timom ko-

ji će im u sklopu ovog projekta ubu-
duće pružati besplatnu pravnu po-
moć u okolišnim slučajevima.

Dušica Radojčić

U mjesecu velja i primili smo 23 prijave gra ana na Zeleni telefon.č đ  
Od toga otpad 7, vode 5, razno 2, zelenilo 3, gradnja 1, rudarenje 
1, ume 1, ivotinje 1, zra enje 1 i zrak 1.š ž č

Deponij gra evinski otpad uz stambenu zonu na Sisplacuđ

Obratili su nam se građani MO Sv. 
Polikarp - Sisplac koji žive u zgra-
dama uz koje se već mjesecima na-
lazi odlagalište građevinskog otpada. 
Budući da su nam taj problem gra-
đani prijavili u kolovozu, tada smo 
od Grada Pule dobili informaciju da 
se radi o građevinskom otpadu nasta-
lom prilikom plinofikacije, da otpad 
odlaže građevinska tvrtka TGT Ad-
riatic i da se otpad odlaže na privat-
noj parceli. Prema fotografijama ko-
je smo dobili u veljači vidi se da se 
odlagalište  proširilo  sve do samih 
zgrada. Problem je u tome što građe-
vinski otpad nije ograđen ni pokri-
ven, tamo se nalazi i teška mehaniza-
cija i površina oko zgrade je zbog to-
ga opasna za djecu, a građani su pri-
siljeni mjesecima živjeti  u prašini. 
Ponovo smo zatražili informaciju od 
Upravnog odjela za komunalni su-
stav i imovinu - Odsjeka za imovinu 
i dobili odgovor da se ne radi o za-
uzimanju javne površine te da pre-
ma tome oni nisu nadležni. Nenad-
ležnost je u velikom broju slučajeva 
izgovor za potpunu pasivnost u rje-
šavanju komunalnih problema.  Slu-
čaj smo  zatim prijavili Inspekciji za-
štite okoliša te iščekujemo njihov odgo-
vor.



Sanirano divlje odlagali te otpadaš

Građani su nam prijavili divlje odla-
galište otpada koje se nalazi uz Ši-
jansku  cestu  prema  pulskom  aero- 
dromu. S prijaviteljem smo izašli na 
teren i fotografirali odlagalište te slu-
čaj prijavili Komunalnom redarstvu 
Grada Pule. Oni su na temelju naše 
prijave izvršili očevid na terenu, a 
građani su se potrudili i sav otpad 
sami sakupili i odložili uz cestu. Her-
culanea je otpad preuzela i odvezla 

na odlagalište otpada Kaštijun.
U ovom slučaju je suradnjom gra-
đana, udruge i nadležnih službi slu-
čaj brzo riješen. No, u blizini te lo-
kacije se nalaze još dva divlja odla-
gališta otpada. Obzirom da je otpad 
odložen izvan administrativnih gra-
nica Grada Pule, slučaj ćemo prija-
viti Gradu Vodnjanu. S jedne stra-
ne savjesni građani, s druge beskru-
pulozni i bezobrazni zagađivači.

Odr ana edukacija pru atelja telefonskih usluga SOS mre e Iž ž ž Ž

Voditeljice Zelenog telefona Zelene 
Istre sudjelovale su na prvoj radio-
nici u sklopu programa “Podrška ra-

zvoju SOS mreže IŽ”. Tijekom 2012. 
godine će se provesti dva ciklusa od 
5 cjelodnevnih radionica za osobe ko-

je telefonom pružaju usluge infor-
miranja i podrške u organizacijama 
članicama SOS mreže. Prva radio-
nica se održala u Obiteljskom cen-
tru IŽ, a voditeljice su bile su socio-
loginja Danijela Ustić  i  psihologi-
nja Irena Krajcar Kokalj. Tema ovog 
modula bila je "Osobni potencijali" 
te su sudionici procjenjivali vlastite 
potencijale za rad na telefonu, na-
učili nešto o motivaciji i ponašanju 
te o emocionalnoj inteligenciji. Sve 
ove vještine pomoći će im da una-
prijede kvalitetu pružanja usluga te-
lefonom. Budući da se radi o speci-
fičnom poslu koji zahtijeva veliku do-
zu strpljenja, empatije i komunika-
tivnih vještina, ovakva edukacija je 
više nego potrebna.

Irena Burba

Aktivnosti Zelene Istre financijski podržavaju



POKLON PAKETI ZELENE ISTRE

Darujte, jer recikliranje je fora!
Kupnjom eko poklon paketa Zelene Istre pridonosite uspje nosti projekta "Reciklirajmo u koli". Ovimš š  
projektom i kampanjom nudimo vam znatnu u tedu prilikom kupnje na ih proizvoda, ali i mogu nost daš š ć  
aktivno sudjelujete u edukaciji pulskih osnovno kolaca o va nosti recikliranja. š ž

Poklon paket, po cijeni od 60,00 kn, sadr ava: ž platnenu torbu pod nazivom " umska vila" ili "Stablo"Š  
za iji je dizajn zaslu an poznati modni dizajner Robert Sever. Torbe su nastale tijekom kampanje uč ž  
organizaciji Zelene Istre "Plasti no nije fantasti no" s ciljem upoznavanja hrvatskih gra ana s velikimč č đ  
problem zaga enja okoli a upravo plasti nim vre icama;  đ š č ć dje ju majicuč  plave boje s likom morske 
medvjedice pod nazivom "Morski ovik" č ili majicu za odrasle s likom istarske koze u crvenoj i crnoj boji 
"Ne treba  biti superjunak da spasi  planet!"š š . Dizajn je osmislio pulski tatoo majstor i strip crta  Fetti.č  
Likovi na majicama imaju za cilj skrenuti pozornost na ugro ene vrste, kao to je morska medvjedica,ž š  
kao i na doma e autohtone sorte, budu i da su neke, kao to je na a istarska koza, na alost, izumrle;ć ć š š ž  
alicu za kavu ili ajš č  s likom istarske koze koju je tako er dizajnirao Fetti. đ

Sve navedene proizvode mo ete kupiti i pojedina nož č  i to po idu im cijenama:ć

Majica od 45,00 do 50,00 kuna, ovisno o tome radi li se o dje joj ili majici za odrasleč

Platnena torba 30,00 kn
alica 10,00 knŠ

Ukoliko ste zainteresirani za kupovinu nekog od navedenih proizvoda javite nam se na jedan od gore 
navedenih kontakata, a  kako izgledaju neki od na ih proizvoda pogledajte na fotografiji ni e. Unaprijedš ž  
vam zahvaljujemo na podr ci!š


